
לשכת התעסוקה שלך

אין דילמה

שני המועמדים שהתראיינו לתפקיד החשוב היו מצוינים 
וראויים. לכל אחד מהם היו השכלה מתאימה וניסיון 
עשיר, קורות חיים מרשימים וכישורים מבורכים. אבל 
למראיין, איש משאבי אנוש מנוסה, לא הייתה שום 

התלבטות. הוא ידע בבירור במי יבחר.

בתוך השיחה, בין שאלות רבות, הוא "שתל" את אחת 
השאלות המשמעותיות ביותר עבורו. הוא רצה לדעת 

עד כמה המועמד מאמין בעצמו 
עבודתו  את  לבצע  שיוכל 
בצורה טובה. הראשון הביע 
אמונה מוחלטת וחד משמעית; 
ואילו חברו ציפה וקיווה, אבל 

לא היה חד משמעי בנושא.

התשובה הזאת הכריע את 
הכף. המראיין ידע בוודאות 
שהשני לא יצליח בעבודתו. 
אם  להצליח  יכול  לא  אדם 
אינו מאמין בעצמו. האמונה 
היא זו שיוצרת את המציאות, 

היא זו שקובעת את ההצלחה. אתה מאמין בעצמך – 
אתה תצליח; אתה לא מאמין בעצמך – לא יעמדו לך 
לא כשרונותיך, ולא הכשרתך, ולא ניסיונך, ואפילו לא 

הצלחות העבר.

המועמד הראשון נבחר למשרה.

לשם מה אתה נוסע?

רבים שואלים אותי – כבוד הרב, איך אתה אומר שה' 
יעשה איתנו רק טוב ועוד יותר טוב? הרי אנו רואים 

בפועל שקורים דברים לא טובים? זו מציאות.

אז בואו נלמד ביחד קטע מהספר ליקוטי מוהר"ן. 
קטע קצר, אבל נפלא ויסודי מאוד. על הפסוק הפותח 
את פרשת השבוע "אלה מסעי בני ישראל" אומר רבי 
נחמן על פי המדרש, שהמילה "אלה" רומזת לחטא 
העגל, שעליו נאמר "אלה אלוהיך ישראל". ובכך רומזת 
לנו התורה שהמסעות של בני ישראל באו כתוצאה 

מחטא העגל.

של  הרחבה  המשמעות  את  נחמן  רבי  מסביר 
הדברים: המסעות מרמזים לכל 
הטלטולים שעובר האדם בחייו. 
בדברים  מדובר  כלל  בדרך 
בנפש,  בגוף  נעמים  בלתי 
אנוש,  בייחסי  או  בפרנסה 
בזוגיות ובילדים. וכולם באים 

ככפרה על חטא העגל.

אבל מי מאתנו עושה עגל? 
וכי ישנה עבודה זרה בימינו? 
על כך מבאר רבי נחמן על פי 
זקנו הבעל שם טוב הקדוש, 
היפך  היא  זרה  שעבודה 
האמונה, ולכן כל פגם באמונה, 
כל חיסרון באמונה – כבר יש בו בחינה של עבודה 
זרה, ונחשב לפגם עבודה זרה, למעין "חטא עגל" קטן 

בקנה מידה אישי.

יוצא אם כן, שכל סבל של האדם בחיים – הוא אך 
ורק תוצאה של חיסרון באמונה ובא לכפר עליו ולעורר 

את האדם להשלים ולתקן את אמונתו.

וכאשר אדם משלים את אמונתו – אומר רבי נחמן – 
מתבטלות כל הגזירות וכל החרון אף מהעולם ונמשכת 

רחמנות.

איך אתה אוהב את הרחמנות שלך?

שואל רבי נחמן: אבל אנחנו הלוא מאמינים שהכול 
לטובה. גם כאשר ה' מעניש ועושה לאדם צרות וייסורין 
– גם זה לטובה וגם זה מתוך רחמנות. אם כן מה מועיל 
תיקון האמונה, הרי גם לפני תיקון האמונה ה' מתנהג 
איתנו ברחמנות וגם לאחר תיקון האמונה ה' מנתהג 

איתנו ברחמנות. מה ההבדל?

אומר רבי נחמן תשובה יסודית ונפלאה. נכון שהכול 
זה רחמים. "כי אצלו יתברך יכול להיות, שגם החולאת 
הקשה וכל הייסורין הם הרחמנות שלו, כי בוודאי כל מה 
שה' יתברך עושה להאדם, אפילו ייסורין קשים, הכול 
הוא רק רחמנות." אבל הרחמים האלה הם רחמים 
שלא מובנים לנו, שעבורנו הם לא נראים כרחמנות 
ואחנו צריכים להתחזק באמונה שגם זו לטובה ושהכול 

זה רחמים נסתרים.

אבל לאחר שמתקנים את האמונה, אזי "השם יתברך 
ייתן לנו הרחמנות, שימסור את הרחמנות בידינו" – כלומר 
הרחמים של ה' הם רחמים המובנים לנו, טוב פשוט, 
רחמים פשוטים וברורים: "רחמנות בפשיטות, להתרפא 
מן החולי וכיוצא בזה" פרנסה בשפע, שלום בית, זרע 
של קיימא, דירות, ברכה, שמחה, רפואת נפש, דעת, 

חשק לתורה ולתפילה, חברים טובים, חיים מחייכים!

זה לא חיזוק, זו מציאות

הסברתי וביארתי בלי סוף שהאמונה שה' עושה רק 
טוב ורוצה רק טוב ויעשה עם כל אחד רק טוב – היא 
לא תקווה ולא ציפייה ולא תפילה, אלא היא מציאות. 
זו המציאות. ומי שלא מאמין בזה אין לך פגם אמונה 
גדול מזה. זו למעשה הסיבה לכל הסבל, שהוא כל 

ה"מסעות" האישיים שאתה עובר.

יוצא שהתשובה על השאלה היא בדיוק הפוך. אתה 
שואל עלי איך אני אומר בשיעורים שה' יעשה רק טוב 
ועוד יותר טוב אם בפועל קורים גם דברים רעים; ואני 
עונה: הדברים ה"רעים", שאתם מדברים עליהם שהם 
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שקובעת את ההצלחה. 
אתה מאמין בעצמך – 

אתה תצליח
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המנהג שלא לשמוע שירים ומנגינות בימי בין המיצרים

ריקודים ומחולות נאסרו בימי בין המיצרים משום שהם 
ימי אבל כללי לעם ישראל, כי בי”ז בתמוז הובקעה העיר 
ירושלים, ונכנסו האויבים והרגו באכזריות טף ונשים מעם 
ישראל, עד ט’ באב שבו שרפו את המקדש. מגן אברהם 

)סימן תקנ”א סעיף קטן י( והביאו המהר”ח פלאג’י במועד לכל 

חי )סימן ט’ אות י”ח(.

מן הדין היה לנו להמנע מלשמוע 
נגינות מכלי שיר במשך כל השנה. 

סוטה )מ”ח עמוד ב’( וגיטין )ז’ עמוד א’(. 

אולם המנהג להקל לשמוע 
נגינות במשך השנה. המאירי 

)גיטין ז’( וכן פסק בחזון עובדיה )עמ’ 

קנב(. אין לו לשמוע נגינות מיום 

לאחר  עד  בתמוז  עשר  שבעה 
מטייפ  שירים  ואפילו  באב.  תשעה 

וכדומה דינם ככלי זמר לענין זה. )הליכות 
שלמה פרק י”ד הגה ד’([. ויש לאסור לשמוע נגינה 

אף לילדים מגיל חינוך. אגרות משה )אורח חיים חלק א’ 
סימן כ”א אות ד’(. 

שירה בפה כשהיא דרך הודאה ובלי כלי נגינה מותרת, 
וכן להשמיע נעימה בתפילה, וכמו שנאמר “עבדו את ה’ 
בשמחה בואו לפניו ברננה” וכל שכן בשבת. שדי חמד 

)פאת השדה מערכת בין המצרים אות י( וחזון עובדיה 
)עמ’ קנב(. ויש אומרים שמראש חודש אב ראוי להימנע 
אף משירה בפה. אור לציון )חלק ג’ פרק כ”ה אות ב’(.

אף ביום ראש חודש עצמו לא ישמע מנגינות, אע"פ 
שבשר מותר לאכול ביום זה. כן פסק באור לציון )הנ"ל(.

אדם הסובל מדכאון, רשאי לשמוע שירים 
עד ראש חודש אב. וחולה עצבים מותר 
לו לשמוע כלי שיר אפילו ביום 
תשעה באב.  כן פסק האור לציון 
)שם( ומותר לנגן בבתי חולים 

כדי לשמח את חולים ולחזקם. 
)הליכות שלמה פרק י”א הגה 54(. 

מותר לשמוע זמר כשעושה רק 
על מנת להפיג בדידות או פחדים. )הליכות 

שלמה חלק ג’ פרק כ”ה הגה 8(. 

הנוהג במכונית וכדו’ וצריך לשמוע מוזיקה על מנת 
שלא יירדם רשאי לשמוע, ואין להחמיר בזה דחמירא 
סכנתא מאיסורא. על פי הב"ח )סי' תקס( ומשנה ברורה 

)סימן תקס סעיף קטן י”ג(.

מי שזקוק ביותר לעשות התעמלות מטעמי בריאות 

ולצורך כך צריך לשמוע זמר, בעת הצורך הדבר מותר, 
בתנאי שאינו עושה לשם הנאה כלל. גליון שמעתתא עמיקתא 

בשם הגרש”ז אולמן שליט”א על פי דברי המשנה ברורה )הנ”ל(.

השומע כלי זמר בעל כרחו כגון באוטובוס וכדו’ אינו 
עובר איסור ואינו צריך לאטום אזניו שהרי אינו מתכוין 
להנות. מרן הרב חיים קנייבסקי )קרא עלי מועד פרק ב’ אות ה’ בתיקונים(. 

המלמד מוזיקה לתלמידים שאם לא ילמד יפסיד 
פרנסתו עבור ימים אלו רשאי לנגן עד שבוע שחל בו 

ת”ב. )חזון עובדיה עמוד קנח בהערות(.

קייטנה לילדים יש להקל להשמיע מוזיקה וכלי נגינה 
אם בלעדיה קשה לנהל את הילדים. )אמת ליעקב עמ’ 

קכד בהגה(.

קלטות סיפורים אף אם משולבים בהם מעט שירים 
מותר לשומעם בימים אלו. )הליכות שלמה פרק י”א הגה 53(. 

בסעודת מצוה הנערכת בימי בין המצרים הספרדים 
נהגו להקל ולהשמיע שירים המלווים בכלי נגינה. שו”ת 
חיים שאל )חלק א’ סימן כא( והאשכנזים מחמירים בזה, ומכל 

מקום לכולי עלמא שירה בפה מותרת. מרן הרב אלישיב 
זצ”ל )תורת המועדים ס”ה אות ג(.

יש מתירים בסעודת של ז’ ימי המשתה ריקודים וכלי 
שיר. ויכול כל אדם להיות שם ולשמוח בשמחתם. חזון 

עובדיה )עמ’ קנג בהערות( ושו”ת משנה הלכות )חלק ו’ סימן קט(.
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הפרשה לאורו של
הנחל נובע

חובה להתפלל על בני עירו ובני דורו
בפרשתינו מסופר אודות הרוצח בשגגה שצריך לברוח 
לערי מקלט, כדי שלא יוכל גואל הדם לפגוע בו, והוא 
צריך להישאר בערי מקלט עד פטירתו של הכהן גדול.

הגמרא במסכת מכות )יא.( אומרת שאימהות של 
הרוצחים שנמצאים בערי מקלט היו מספקים מזון 

לרוצחים כדי שלא יתפללו על הכהן הגדול שימות.

חז״ל מבארים את הסיבה לכך שאימותיהם של כהנים 
היו דואגות לצורכיהם של הרוצחים הנמצאים בעיר 
מקלט, זאת מכיון שהרוצח נקלע למצב קשה, הוא 
סגור בתוך עיר מקלט ללא כל אפשרות לצאת ממנה 
עד מות הכהן הגדול, ויש חשש שהוא יתפלל על הכהן 

הגדול שימות כדי שיוכל לצאת משם ולשוב לביתו.

אימותיהם של הכהנים פחדו מהשפעתה של תפילה 
זו של אותם אנשים שאינם חסים על חיי הכהן הגדול 

בשביל טובתם

ולכן נקטו אמצעים להיטיב להם את שהותם בעיר, 
כדי שלא יצטערו ולא יתפללו על מיתת הכהן הגדול.

שואלת הגמרא:

״טעמא דלא מצלו, הא מצלו מייתי״ - מדוע אילו אותם 
רוצחים היו מתפללים הייתה זו סיבה להביא למיתתו 
של הכהן הגדול? והרי כתוב ״כצפור לנוד כדרור לעוף כן 

קיללת חינם לא תבוא״, כלומר, קללת חינם וכן תפילה 
להצר לשני בחינם, אינה מביאה רעה.

ומתרצת הגמרא שחטאו של הכהן הגדול הוא בכך 
שהיה להן לבקש רחמים על דורן ולא ביקשו״ - לאותם 

רוצחים יש תביעה על הכהן הגדול.

ואמנם תפילתם שימות הכהן אינה דבר ראוי, אך 
בכל זאת איננה בחינם, שכן היה עליו לבקש מה׳ שלא 
יארע בזמנו רצח בשוגג בעם ישראל. ואילו הוא היה 
מבקש - באמת לא היה קורה דבר כזה, אפילו בשוגג, 

בכל עם ישראל!

רואים מכאן כמה גדול הוא החיוב להתפלל על אחרים, 
לא רק על אלו הנמצאים בצרה, אלא גם על שאר 

אנשים שלא יבואו לידי צרה או עבירה.

וכמה גדולה היא התביעה על הכהן שלא התפלל, עד 
כדי כך שהדבר יכול לגרום לקבלת התפילה להקדים 
את מיתתו. וכן הביאו בגמרא דוגמא לחיוב להתפלל 
על אחרים, שבמרחק שלוש פרסאות ממקומו של 
ר׳ יהושע בן לוי אירע שאריה טרף אדם, ומאז אליהו 
הנביא לא התגלה אליו, מפני שהייתה עליו תביעה שהיה 
צריך להתפלל שלא יארע דבר כזה לפחות בסביבתו.

מדבר זה נלמד שתמיד עלינו לכוון בתפילותינו גם 

על הכלל כולו. אנשי כנסת הגדולה תיקנו את כל 
נוסח התפילה בלשון רבים - ״השיבנו אבינו״ ״סלה 
לנו״ ״רפאינו״ וכן בכל הברכות, כדי שתמיד נתפלל 

גם על זולתנו.

ובעיקרן של דברים רואים מכאן את הכח העצום של 
התפילה, שכאשר הכהן הגדול מתפלל כראוי הוא יכול 

למנוע אפילו רציחה בשגגה בכל כלל ישראל!

כשצדיק מתפלל הוא יכול למנוע צרה מכל סביבתו! 

ולעומת זאת, גם הרוצח, כאשר הוא מתפלל תפילה 
אמיתית הוא יכול להרוג אפילו את הכהן הגדול - כי 

מוות וחיים ביד הלשון.

פנינים חסידות ברסלב

אָמַר מוֹהַרְנַ"תְּ: יֵשׁ לִי לְלַמֵּד זְכוּת עַל הַגָּרוּעַ 
שֶׁבַּגְּרוּעִים, שֶׁאִם הָיִיתִי כּוֹתְבָם, הָיוּ נִכְתָּבִים עַל 
כַּמָּה נְיָרוֹת, כְּפִי שֶׁאֲנִי יוֹדֵעַ מַה שֶּׁנַּעֲשֶׂה עִם הָאָדָם 

בְּזֶה הָעוֹלָם )שיש"ק א- שפו(.

אָמַר מוֹהַרְנַ"תְּ: מַה שֶּׁהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ עָזַר לוֹ כָּל-כָּךְ 
לְעֵת זִקְנָתוֹ, הוּא מֵחֲמַת שֶׁלָּקַח עַצְמוֹ לְהִתְבּוֹדְדוּת 
וּלְפָרֵשׁ שִׂיחָתוֹ בֵּינוֹ לְבֵין קוֹנוֹ וְאָמַר, שֶׁאֵינוֹ יָכוֹל 
לַעֲשׂוֹת שׁוּם דָּבָר, בִּלְתִּי שֶׁיְּפָרֵשׁ מִקֹּדֶם שִׂיחָתוֹ 

לִפְנֵי הַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ. )שם א-שצג(.

2 | עלון "חוט של חסד"



הברכה שהשפיעה
באחד הימים כאשר הלך רבי אלימלך מליז'נסק עם 
אדם נוסף שמע קול מן השמיים שקרא: "מי שיעזור לרבי 
שמעלקא מניקלשבורג יקבל שכר רב מן השמיים". רבי 
אלימלך שאל את האדם לידו האם הוא שמע את הקול? 
אך הלה השיב בשלילה. הבין רבי אלימלך שהקול דיבר 
אליו בלבד ולכן נפרד מידידו והלך לדרכו לניקלשבורג. 
כאשר הגיע אל העיירה ניגש ישר אל ביתו של הרב, 

רבי שמעלקא סיפר לו בעצב כי תושבי העיירה ירדו 
מהדרך, מתנהגים אחד כלפי השני בחוסר דרך ארץ, 
ולא מקפידים על קיום המצוות, "בנוסף כאשר אני 
מנסה להוכיחם על מעשיהם הם מבזים אותי ומעלילים 

עליי דברי שקר".

רבי אלימלך ביקש מרבי שמעלקא לדרוש בבית 
הכנסת המרכזית מול תושבי העיירה. רבי שמעלקע 
סירב בטענה שדבריו לא יועילו. "כל שבת אני מדבר 
לפניהם ודבריי לא נשמעים", "בכל זאת תן לי גם לנסות", 
אמר רבי אלימלך ולבסוף הסכים רבי שמלקא לבקשתו.

בעיירה נפוצה שמועה כי הגיע דרשן חדש לעיירה 
ובשבת בבוקר יגיע אל בית הכנסת לדרוש.  כאשר הגיע 
הזמן התאספו מרבית אנשי העיירה והאזינו ברוב קשב 
לדבריו המעניינים של הדרשן שבחוכמתו הרבה טען 
שמעשיהם לא היו גרועים כל כך. רבי אלימלך השמיע 
מדרשים ופסוקים שכביכול העברות שעשו אין בהם כל 
רע והם מותרות. כאשר סיים רבי אלימלך את דרשתו 
ביקש מהמשתתפים להגיע מחר שוב לדרשה נוספת.

חיש קל התפשטה השמועה בקרב כל אנשי העיירה 
. ולמחרת באותה שעה התייצבו כולם, גברים ונשים 
לשמוע עוד היתרים לכאורה להמשיך בהתנהגותם 
הלא טובה. אך במקום להקל עליהם, הוכיח אותם רבי 
אלימלך בעדינות ובנועם אך בתקיפות, הסביר להם 
את דברי החכמים מן התלמוד , דברי מוסר והלכות 
והסביר להם כמה חשוב לקיים כל מצווה בשלימותה. 
בדבריו הטהורים שכנע אותם כמה הדרך שלהם אינה 
רצויה וכי עליהם להתחרט ולחזור לדרך הישר. דבריו 
היוצאים מן הלב נכנסים אל הלב ואכן דבריו עשו רושם 
גדול על השומעים והם התחרטו באמת ובתמים על 
מעשיהם הלא הגונים. נגשו התושבים אל רבם, רבי 
שמעלקא והתנצלו בפניו על הצער שגרמו לו וביזו 

אותו שלא הקשיבו לדבריו.

רבי אלימלך עזב את העיירה כשהוא שמח ומרוצה 
מאוד. בדרך שמע קול מן השמיים : " בזה שעזרת לרבי 
שמעלקא תזכה שכל מי שתברך היום תהיה לו ברכה 
מיוחדת מן השמיים". שמח רבי אלימלך והחל מחפש 
בדרך אחר אנשים לברכם, אך כל הדרך הייתה שוממה 
ואיש לא עבר בה. המשיך כמעט במרוצה בידיעה שעד 

היום  ש סוף  י
ו ביכולתו לברך,  כ ר ד ב

נתקל בבעלי עבר בשדות ויערות 
מס' דקות לפני חיים אך לא בשום אדם. 

שקיעת החמה ראה אישה עובדת בשדה, רץ לעברה 
והמטיר עליה ברכות :" שאלוקים יברך אותך וייתן לך 
עושר בריאות ופרנסה טובה." האישה נלחצה מאוד 
וחשבה שיזיק לה. רבי אלימלך קרא לעברה "אל תחששי 

אינני אדם רע" והמשיך לברכה בכל הברכות.

זמן לא רב עבר ומזלם של הזוג האיר להם פנים 
תוך זמן לא רב פרנסתם גדלה והפכו להיות עשירים 
גדולים, בעלי חסד. ביתם היה פתוח לעניים והם היו 
נותנים צדקה בעין יפה. אפילו העובדים בבית רשאים 
היו לתת צדקה לעניים בהסכמת בעל הבית. כאשר 
היה מדובר בסכום גדול יותר בעל הבית בעצמו היה 
מבקש לשמוע פרטים נוספים ומעניק כפי הבנתו. באחד 
הימים נודע לרבי אלימלך על משפחה יהודיה הנמצאת 
בכלא כיוון שלא שלמו את חובם לפריץ , מדובר היה 
ב500 מטבעות זהב , החליט רבי אלימלך לעבור בין 
העיירות ולאסוף את הסכום הנדרש לפדיון שבויים. 
רבי אלימלך הגיע אל העיר בה היו גרים הזוג, נקש 
על הדלת וביקש את בעל הבית, האישה שראתה 
אותו החווירה והתעלפה, נגשו להעירה וכאשר פתחה 
ענייה צעקה :" זה אליהו הנביא שבירך אותי, הוא בא 
לקחת אותי ואת כל מה שנתן לנו.." הרגיע אותה רבי 
אלימלך ואמר:" אין לך מה לדאוג אני לא אליהו הנביא 
ולא באתי לקחת את הברכה שלי אלא רק לבקש מכם 
להיות שותפים בצדקה". בעל הבית התעניין בכמה כסף 
מדובר ונגש אל הכספת להביא 500 מטבעות זהב כדי 
שלא יצטרך להמשיך לנדוד בדרכים, אך רבי אלימלך 
סירב לקחת בטענה שרצונו לזכות יהודים נוספים 
במצווה, לאחר הפצרות רבות הסכים רבי אלימלך 
לקחת רק חצי מהסכום, הודו הזוג לרבי אלימלך על 
ברכתו שהתקיימה ונפרד מהם בחביבות והמשיך לדרכו 

במצוות פדיון שבויים.

קורים, כלומר דברים שהטוב והרחמים בהם נסתרים 
– הם קורים אך ורק בגלל שלא מאמינים במה שאני 
מכריז ואומר שה' עשה רק טוב ועושה רק טוב ויעשה 

רק טוב ועוד יותר טוב.

אם אתה מקשיב למה שאני אומר בשם הצדיקים, 
בשם השכל הישר של האמונה האמתית – אתה 
בעצמך גורם לכך שהרחמנות תהיה בידיים שלך, 
כלומר שה' ירחם עליך ועל משפחתך ברחמים 

פשוטים וגלויים.

יוצא ש"אמונה יוצרת מציאות" – זו לא רק סיסמה, 
זה לא רק משפט מחזק כזה שאומרים בשביל לשפר 
את מצב הרוח. זו אמת מוחלטת. זו הדרך שבה ה' 

מנהיג את האדם ואת העולם.

קושיה עתיקה

ובאמת השאלה: 'איך אתה אומר שיקרה רק טוב' 
– היא לא קשה עלי, היא כבר קשה על דוד המלך 
ע"ה. דוד המלך אומר: "אך טוב וחסד ירדפוני כל 
ימי חיי". תשאלו עליו: איך אתה כל כך בטוח? כל 
החיים? רק טוב ורק חסד? בלי שום דבר רע? איך 

אתה אומר דבר כזה?

אלא דוד המלך, שהיה עמוד של אמונה צרופה, 
והאמין בה' בכל מצב גם בבורחו מפני אבשלום בנו, 
וגם בברחו מפני שאול במערה, וגם בצרה ויגון רק 
הילל את ה' – אף פעם לא נפל בו ספק באמונה 
שה' טוב, תמיד הרגיש שה' הוא אבא אוהב והוא 
כגמול עלי אמו, ולכן היה יכול לקבוע נחרצות: אך 

טוב וחסד ירדפוני כל ימי חיי!

אפס שיעורי אבטלה

יהודים יקרים, אני רוצה לפתוח "לשכת תעסוקה" 
שתספק תעסוקה לכל עם ישראל. ואני לא מתכוון 
למשרות ולתקנים. כל מה שאתה עושה בחיים, בין 
אם אתה פועל פשוט ובין אם אתה מנכ"ל או רופא, 
בין אם אתה שכיר ובין אם אתה עצמאי – יש לי 

עבודה להציע לך.

דע, שכל עבודה וקריירה בחיים שלך זו רק העבודה 
המשנית שלך. העבודה הראשית שלך היא האמונה.

בלשון חז"ל עבודה לצורך פרנסה נקראת "אומנות". 
כמו שכתוב: "לעולם ילמד אדם את בנו אומנות 
נקייה וקלה". זה בא לרמז על האמונה שהיא היא 

ה"אומנות" העיקרית שלך בעולם הזה.

כשנגיע לשיעורי אבטלה אפסיים באמונה, כלומר 
שכל עם ישראל יעסקו באמונה כעבודה ראשית – זה 
לא משנה במה אתה עובד ובמה אתה עוסק – אני 
מבטיח לכם שלאף אחד לא תחסר פרנסה, ולא 
רק פרנסה, אלא לאף אחד לא יחסר כלום כי תבוא 

הגאולה השלימה.

עכשיו ימי בין המצרים, ימי חורבן ירושלים. "לא 
חרבה ירושלים אלא על שפסקו ממנה אנשי אמנה". 
כאשר אתה מתחזק באמונה שה' הוא טוב, ועושה רק 
טוב, ויעשה איתך תמיד רק טוב ועוד יותר טוב – אתה 
מחזיר את האמונה לירושלים, לארץ ישראל, ואתה 

בונה את ירושלים. "אל תקרי בנייך אלא בונייך".

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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נולד בב' טבת ה'תר"ח בעיר סאלי ]סלא[ )מרוקו( למשפחת 
'אנקאווא' שפירושו 'טוהר וניקיון כפיים' אשר מוצאה מגולי 

ספרד.

רבי רפאל מיוחס לרבני קסטילא וספרד אשר לאחר גירוש 
ספרד גלו למרוקו יחד עם הריב"ש ועוד מגדולי וצדיקי מרוקו.

על סבו רבי אפרים אלנקווה מסופר הסיפור שבאחד 
מנדודיו מעיר לעיר הגיע ליער גדול סמוך לכניסת השבת ועל 

מנת לא לחלל את השבת החליט לשבות ביער. על אף 
אזהרות התלמידים שליוו אותו על סכנת השודדים 

וחיות רעות החליט להישאר ביער כל השבת 
ושלח את תלמידיו, לפתע הגיע אריה וישב 

לצידו במהלך כל השבת ובצאת השבת 
ניכנס לתוך לוע האריה נחש ששימש 
לו כמושכות וכשהוא רוכב על האריה 

הגיע לעיר סאלי.

כשראה ראש השיירה את קדושתו של רבי 
אפרים השתטח לרגליו וביקש סליחה על שזלזל 

בכבודו של הרב, רבי אפרים מחל לו בתנאי שלא 
יטול שום שכר מנוסעיו היהודים, מפאת שהכריחם לחלל 

את השבת. ראש השיירה נענה בשמחה, האריה נהם נהימה 
נוראה כפרידה מרבי אפרים ויחד עם הנחש, הפכו פניהם 
למדבר ונעלמו, בני העיר חזו במו עיניהם, את הנס העצום 
בפליאה. שם רבי אפרים התפרסם חיש מהר במדינה, נס 
זה הינו אחד מרבים, שנעשה לרבי אפרים, שהוא מזקני 

המשפחה האצילה והרוממה.

מצעירותו שקד יומם ולילה על לימוד התורה בישיבות 
בעיירות סאלי ורבאט )מרוקו( ונודע בחכמתו, במידותיו 
התרומיות ובכושר זכרונו המופלא. נשא לאישה את בתו 

של ר' יששכר אצראף. 

רבי רפאל, שנא בכל מאודו, לקבל מתנות וטובות מאחרים, 
ולא נהנה משום אדם אלא מיגיעת כפו ונתעשר מברכת ד', 

עסק זמן מועט במסחר ביושר וכנות, וזכה לשפע הצלחה 
בעסקיו. גם מה שהדפיס ספריו הנפלאים, חילקם חינם אין 

כסף לשוחרי התורה.

לאחר עלייתו של ר' יששכר אצראף לארץ ישראל בשנת 
ה'תר"ם מונה במקומו לחבר בית הדין בעיר סאלי יחד עם 
ר' מסעוד אנקאווא ]דודו[ ור' יצחק אמזאלג. סייע לארגון 
כי"ח ]כל ישראל חברים[ להקים בתי ספר ברחבי מרוקו 
ובשנת ה'תר"ס לערך ייסד ישיבה אליה נהרו תלמידים 
רבים. במשך יותר מ – 50 שנה כיהן כמורה צדק בעיר 
בסאלי השיב לשאלות הלכתיות שהופנו אליו 
ממקומות שונים ונודע כבקי עצום בתלמוד 

הבבלי ומפרשיו.

לאחר שהשלטון הצרפתי דרש מיהודי 
מרוקו בשנת ה'תרע"ח להקים מוסד של 
רב ראשי שייצג את היהודים נבחר על 
אף סירובו לתפקיד הרב הראשי הראשון 
של מרוקו וכיהן גם כראב"ד ]ראש אב בית דין[ 
בעיר רבאט. בשנת ה'תר"ץ קיבל מטעם השלטון 
הצרפתי את עיטור לגיון הכבוד. זכה לתורה ולגדולה, 
בענוותנותו אימץ את הוראתו של שמאי – "הווי מקבל את 
כל האדם בסבר פנים יפות" והשפעתו ניכרה בכל קהילות 

צפון אפריקה.

לא החניף לשום אדם ויהא העשיר והנכבד ונשוא הפנים. 
ובענייני התורה ושמירת המצוות עמד כציר איתן לשמירתם. 
לחם מלחמתה של תורה ללא פחד ואימה. היה תקיף בענייני 
צניעות הנשים. דרש על כך ברבים לשנות מהאופנה החדשה 
שהחלה אז-לקצץ מאוד בשמלות ובחולצות. על כך, זכה 
ונעשו על ידו ניסים ונפלאות רבים, שבני דורו ראו בצדקת 
הנהגותיו הטהרות. ביום שבת שנת ה'תרצ"ה השיב את 
נשמתו ליוצרה וביום ראשון במעמד קהל רב שהתאסף 
מכל רחבי מרוקו יחד עם רבנים ונציגים מטעם הממשלה 

הובא לקבורה זכותו תגן עלינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי רפאל אנקווא זי"ע
ד' אב

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

חיים מלאים בתענוג
כל מה שכתוב על ימי אלול ועשרת ימי תשובה, שצריכים לעסוק 
בהם בתשובה, זה לא בא לבטל את התשובה של כל יום מימות 
השנה, אלא לעורר את הבריות, שאם לא עסקו בתשובה כראוי כל 
השנה, לכל הפחות בימים אלו שבהם דנים את האדם כיצד תראה 
השנה הבאה שלו, וגוזרים מי יחיה ומי ימות וכד’, יתעוררו להתחיל 
לעשות תשובה, וכמובן שרצון ה’ הוא שימשיכו לעשות תשובה כל 
השנה וכל החיים.  וזה מה שמובא במהרש”א, על מה שתיקנו חז”ל, 
ששלושים יום לפני הרגל יתחילו ללמוד את הלכות הרגל, ובעיקר 
לפני סוכות ולפני פסח. ושואל המהרש”א הקדוש: מדוע לא תיקנו 
חז”ל תקנה זו לפני ראש השנה ויום הכיפורים שגם הם מן התורה? 

והוא מתרץ, שמה שתיקנו ללמוד את הלכותיהם של הרגלים, הוא 
משום שיש בהם שינוי גדול משאר ימות השנה. כגון: בפסח ישנו איסור 
אכילת חמץ, ובסוכות בונים סוכה ונוטלים ארבעה מינים וכו’, אבל 
בראש השנה וביום הכיפורים, במה עוסקים? בתשובה - וזה שייך 
לכל יום ויום מימות השנה, ואין כאן שום דבר חידוש שלא רגילים 
בו, ולכן אין צורך ללמוד את הלכותיהם. עניין התשובה חייב להיות 
חלק בלתי נפרד מחיי היום יום של האדם, והוא המבטיח לאדם חיים 

יפים וטובים בין בעולם הזה ובין בעולם הבא. 

וזה דבר שצריך להדגיש ולהבין היטב, שהבורא ברא עולם יפה 
ונאה עד מאד, המונהג בצדק גמור, ואין שום טעות ומקרה בחייו של 
האדם, ובאמת אמור האדם לחיות חיים טובים ויפים מאד, מלאים 
בתענוג נפלא - אם רק ילך בדרך הישר. כמו שכתוב: הולך בתם ילך 
בטח, ובודאי לא יתכן לחשוב שהאדם יהיה מסור לייסורים סתם כך, 

בלא סיבה. כי לא יתכן שהבורא ברא את האדם בשביל שיהיה נתון 
לפגעים רעים על דרך הטבע והמקרה, אלא הכל תלוי באדם - אם 
ילך בדרך ה’, ויקיים מצוותיו וישמר מלחטוא, הוא יחיה חיים טובים. 

ומאחר והאדם הוא סוף כל סוף רק אדם, ובודאי הוא טועה הרבה, 
לכן נתן הבורא לאדם את האפשרות לעשות תשובה על חטאיו ועל 
מעוט עבודתו, וגם אדם שרגיל בחטאים ביותר, אם יעמוד כל יום ויתודה 
על חטאיו ויבקש מהבורא שיסלח לו, ויעזור לו להיות כרצונו, אין שום 
סיבה שיהיו לו ייסורים. וכל מי שחושב שאילו ייסורים שיש לו הם לא 
בסיבת עוונותיו, הוא כופר בהשגחת הבורא, והוא לא שונה במאומה 
מהאפיקורסים שטוענים שהבורא הפקיר את עולמו להנהגת הטבע.

וזה מתרץ את כל יסורי האדם עלי אדמות, שבאמת מה שאנו רואים 
שכל העולם מלא סבל, ולזה יש ייסורים בעניין הפרנסה, וזה סובל 
חלאים, וזה יש לו צער גדול בנים וכו’ וכו’, ר”ל, הכל מסיבת העוונות, 
ואם היו בני העולם לומדים לעשות שעה התבודדות, לא היו סובלים 
כלל, ולמעשה היתה באה גאולה שלמה. לכן, כל מי שחס על צערו 
של הבורא, ושמרחם על הבריות, יראה להפיץ את הספרים שלנו, 
"בשדי יער", "בגן האמונה", "שעריו בתודה" "אמרתי תודה ונושעתי", 
ואת המרגליות והחוברות והדיסקים ועוד בכל כוחותיו, ובזה יקל 

ויבטל מן העולם כולו, סבל רב לאין שיעור.

וזה מה שהבאנו בספר “בגן האמונה” בשם בעל ה”שיח יצחק” על 
הפסוק: “הוא ה’ אלקינו בכל הארץ משפטיו”, שכל מה שמתרחש 
מדי יום ביומו ברחבי תבל - הצלחות לעמת כישלונות, הנאה והצלה 
של אלה, לעמת צרות וייסורים הפוקדים אחרים, וכו’ - כל אלו הם 

בכלל משפטי ה’, שבהם נדונים בכל יום ובכל שעה הכלל והפרט.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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במסע לאהבת חינם

החוברת שמעניקה כלים לאהוב
052-2240696

אז מאיפה להתחיל? אולי מההתחלה של האמצע... ואולי 
גם הסיבה שאנחנו כאן היום, עדיין רודפים אחרי עצמנו.

אז הכל התחיל פעם לפני – 1953 שנה, שם חווינו את 
החסר הגדול של עם ללא בית והתחלנו את המסע הכמעט 
אין סופי הזה, בדרך אל הגאולה. מסע שייגמר בתנאי 
אחד, שהוא כל כך פשוט וכל כך מורכב. מידי פעם אנחנו 
מקבלים תזכורות כואבות ואפילו כואבות מאוד שלא ניתן 
להכיל, כדי להזכיר לנו שכולנו שייכים למקור אחד, וכולנו 

נשמה אחת. אהבת ישראל!

עם ישראל



"אלא מסעי בני ישראל אשר יצאו מארץ מצרים". בפרשה שלנו, 
התורה הקדושה מונה את המסעות שהיו לעם ישראל במשך ארבעים 
שנה, מאז שיצאו ממצרים עד שנכנסו לארץ ישראל. בסך הכל ארבעים 
ושניים מסעות. בכל פעם שהיו צריכים להמשיך למסע הבא, עמוד 
הענן היה "מתקפל" ומראה להם את הסימן ואז היו מפרקים את 
המשכן ואת המחנות והולכים ליעד הבא, וכשמגיעים למקום החנייה, 
הענן היה עוצר ואז היו פורקים ומקימים שוב את המשכן, כפי שכתוב 

)במדבר ט, יח( "על פי ה' יחנו ועל פי ה' ייסעו".

עם ישראל הוצרכו להיות במדבר ארבעים שנה, ולהיטלטל בכל 
מיני מסעות, והגורם לכך היה העוונות שעשו באותה תקופה, עד 
שלאחר חטא המרגלים נגזר על כל הדור ההוא שלא ייכנסו לארץ 

ישראל זולתי כלב בן יפונה ויהושע בן נון. 

ובאמת, אע"פ שהיו ארבעים ושניים מסעות כדי לזכך אותם לפני 
הכניסה לארץ, גם את זה עשה השם יתברך בחסד וברחמים כפי 
שמסביר רש"י: "אע"פ שגזר עליהם לטלטלם ולהניעם במדבר, אין 
כאן אלא ארבעים ושניים מסעות, צא מהם ארבעה עשר שכולם 
היו בשנה ראשונה קודם גזרה, ועוד הוצא משם שמונה מסעות שהיו 
לאחר מיתת אהרון בשנת הארבעים, נמצא שכל שמונה ושלושים 

שנה לא נסעו אלא עשרים מסעות".

מורינו הרב שלום שליט"א תמיד חוזר על כך שהתורה היא אינה 
ספר של סיפורים, ושצריך למצוא את נקודת ההתעוררות מהפרשה. 

כתוב "אלה מסעי בני ישראל" בלשון הווה, וזה רומז על המסעות 
של כל בני ישראל, של כל אחד מאתנו, בכל זמן. במהלך החיים 
בעולם הזה כל אדם מוכרח לעבור "מסעות" לפעמים זה כפשוטו 
לעבור מדירה לדירה, ממקום עבודה למקום עבודה, ולפעמים אלה 

הניסיונות השונים שאנחנו עוברים, עם הילדים, המשפחה וכדומה, 
כל אלו המסעות שלנו, מסעות בני ישראל.

השאלה היא, מה הסיבה העיקרית למסעות האלו שאנו עוברים? 
כותב רבי נתן )הלכות פקדון ה, יט( "כל הטלטולים והגלויות והנסיעות 
לדרכים, הכול בשביל שיזכור כל אחד בעצמו על ידי זה לשוב 
בתשובה שלימה על פגם אמונת חכמים, שכולל את כל הפגמים". 

ר' נתן מלמד אותנו שבראש ובראשונה התשובה שלנו צריכה להיות 
על הפגם של אמונת חכמים, וכמו שהוא מסביר, על זה שכל אחד 
חושב שלא צריך ללמוד מאף אחד, ולא צריך להתייעץ עם הצדיקים, 
אלא הוא בעצמו יודע את דרך ה' והתורה יותר טוב מכולם, ע"י זה 

הוא מגיע לכפירות.

אנחנו חייבים להתקרב לצדיקים, ללכת בעצותיהם, להתייעץ איתם 
על כל דבר, להתחזק באמונת חכמים ולקיים דבריהם, אע"פ שאנחנו 

חושבים אחרת. כמו שכתוב "ויאמינו בה' ובמשה עבדו".

וכך כותב רבינו הקדוש, רבי נחמן מברסלב )תורה קכג( "העיקר 
והיסוד שהכל תלוי בו, לקשר עצמו להצדיק שבדור, ולקבל דבריו 
על כל אשר יאמר כי הוא זה, דבר קטן ודבר גדול. ולבלי לנטות, 
חס ושלום, מדבריו ימין ושמאל, כמו שאמרו רבותינו, זכרונם לברכה 
)ספרי פרשת שופטים(: 'אפילו אומר לך על ימין שמאל' וכו'. ולהשליך 
מאתו כל החכמות, ולסלק דעתו כאילו אין לו שום שכל, בלעדי אשר 
יקבל מהצדיק והרב שבדור. וכל זמן שנשאר אצלו שום שכל עצמו, 

אינו בשלמות, ואינו מקושר להצדיק".

יהי רצון שנזכה כולנו לדבוק בצדיקי האמת וללכת בדרכיהם 
ועצותיהם, וע"י זה יתבטלו כל הגלויות ונזכה לגאולה שלמה אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

כמה ימים )מלשון ים( מוזכרים בפרשתינו? 

תשובה לפרשת בלק:

וְלֹא הָלַךְ כְּפַעַם בְּפַעַם לִקְרַאת נְחָשִׁים )כד א(, המילה 
נחש היא מלשון ניחוש.

זוכה לפרשת בלק: שמואל שורץ, ירושלים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת בלק: מרדכי בוטבול, אלעד.

השבת אבידה

שלום. שמי נחמן ואני בן תשע.

סבתא הגיע לבקר וחילקה לכולם הפתעות.

לי סבתא הביאה את המתנה הכי שווה- רחפן.

שמחתי מאוד ולמחרת לאחר שחזרתי מתלמוד 
התורה וסיימתי את ארוחת הצהריים ושיעורי 

הבית אבא לימד אותי כיצד לתפעל 
את הרחפן וכשווידא שאני מתמצא 

ירדתי לשחק ברחפן החדש.
הראיתי אותו לחברים שלי 
ממש. גבוהה  אותו  והטסנו 

שמח  ממש  הביתה  חזרתי 
כיף לשחק  לי מאוד  היה  ועייף. 

ברחפן החדש הלכתי לישון ולמחרת 
אחרי הצהריים אמא הסכימה לי שוב לרדת 

לשחק. התחלתי להטיס את הרחפן והנה הגיע 
רוח חזקה והרחפן נעלם לי מהעיניים התחלתי 
לחפש אותו סביב הבניין בגינה בכל מקום אפשרי  
אך הרחפן איננו. עליתי הביתה הייתי עצוב ושבור 

וסיפרתי לאמא את אשר קרה.

אמא ליטפה אותי והרגיעה אותי ואמרה לי נחמן 
הצדיק אתה זוכר מה הרב אומר?! צריך לומר תודה 

לה'. לך לחדר תגיד תודה לה' על שסבתא קנתה 
לך רחפן ושכעת אתה לא מוצא אותו. נכנסתי 
לחדר ופתחתי בתודות לה', הודתי על מה שיש 
לי , גם על הרחפן וגם על שהוא אבד. כשיצאתי 
מהחדר אמא אמרה לי: לך תחפש בגג אולי הרחפן 
נמצא שם... עליתי לגג חיפשתי ולא מצאתי. חזרתי 
הביתה שוב, הייתי ממש שבור, אמרתי לאמא 
תראי התודה לא עזרה לי. אמא אמרה לי: 
"נחמן, כנס לחדר שוב והפעם תגיד לה' 
תודה באמת מעומק הלב." נכנסתי 
לחדר. הפעם התעכבתי קצת 
יותר זמן ואמרתי לה' תודות 
ולא רק על הרחפן אלא על כל 
מה שיכלתי וכמובן הוספתי פרק 
מזמור לתודה. לאחר מכן אבא גם 
הציע את עצמו חיפש ולא מצא התחזקתי 
באמונה והבנתי שאם אני לא מוצא סימן שזה 
לטובתי. הגיע הערב התכוננו לישון לפתע דפיקות 
בדלת אמא ניגשה לפתוח וראתה את אחד החברים 

שאמר.

מצאתי רחפן בחוץ בגינה זה נראה חדש ואני 
זוכר שלנחמן יש חדש אולי זה אבד לו? זה היה 
הרחפן שלי. הודינו מאוד לחבר ולה' יתברך. ברוך 

המשיב אבידה לבעליה
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 לומדים להצליח  פרק כב'
הורים יקרים, בשבוע שעבר סיפרנו באריכות את 
הסיפור על "שמעון והפטנט של סבתא" שמעון חיפש 
פטנט להצליח בלימודים. אבל הוא השתמש רק בחצי 
פטנט, ולכן הפטנט לא עבד. השבוע נמשיך בע"ה ללמוד 
על החצי הראשון של הפטנט. המאמרים בסדרה זו, 
עוסקים ב"מיומנויות ההכשרה ללמידה" דהיינו: באותם 

כלים שבאמצעותן ניתן להגיע ללמידה. בפרק הנוכחי, 
נמשיך ללמוד על "התמקדות" שהיא המיומנות 

השלישית מתוך חמש המיומנויות, שהן: 
סדר וארגון, ניהול זמן, התמקדות, ריכוז 

ומוטיבציה.

התמקדות וסדר עדיפויות

כדי ללמד ילד להיות ממוקד 
במה שחשוב לו ולנו, עלינו ללמד אותו 

לחיות עם ולפי המושג "סדר עדיפויות". 
לימוד נושא זה, יוכל להצליח במידה ועבדנו 

עם הילדים על המיומנויות הקודמות, סדר וארגון 
וניהול זמן. ילד שחי את החיים מבלי לחשוב ולתכנן 

מה חשוב לו באמת, או מדוע הוא עושה את מה שהוא 
עושה, לא יבין כ"כ על מה מדובר ובמה יש להתמקד.  
אבל ילד שרגיל לחיות עם תכנון, עם סדר וארגון, עם 
חשיבה וניהול זמן, הוא בשל לעבוד על התמקדות 
או על "סדר עדיפויות". כאשר משהו בתוכו של הילד 
משתנה, כאשר הוא מצליח להבין שהעולם מתנהל 
לפי סדר וזה משליך על חייו בכלליות ועל היכולת 
שלו להצליח בלימודים בגלל שהוא מסודר, שם אני 
מכניס את הנושא של "סדר עדיפויות". סדר עדיפויות, 
הוא עבודה משותפת על יכולות תכנון ועל עיקר וטפל, 
הוא מדבר על השאלה הכללית והחשובה: מהו הדבר 
הכי חשוב לנו, והאם אנחנו משקיעים את החיים שלנו 
במה שחשוב באמת. והוא גם יורד לרזולוציה של, אני 
כתלמיד, צריך לצאת עכשיו מהבית לכיתה: שמתי את 
הכריך בתיק, או שיחקתי עוד קצת ושכחתי. תלמיד 
ממוקד, זה שיש לו סדרי עדיפויות, יודע בצורה עצמאית 
להכניס את הכריך ולהבין שהכריך לא היה נכנס לבד. 

האבנים הגדולות

מרצה שנתן הרצאה בנושא "תכנון זמן יעיל" בפני 
קבוצת סטודנטים, שם על השולחן מיכל זכוכית גדול.

אחר כך הוציא מתיקו אבנים בגודל של אגרוף והניח 
אותן בתוך המיכל.  כאשר התמלא המיכל לגמרי ולא 
ניתן היה להוסיף עוד אבן אחת, שאל המרצה: "האם 
המיכל מלא?!" כל הסטודנטים השיבו "כן". הוציא המרצה 
שק חצץ ושפך את תוכנו לתוך המיכל. לאחר שהתמלא 
המיכל, שאל שוב המרצה: "האם המיכל מלא?!" ענו לו 
הסטודנטים: "כן". הוציא המרצה חול, ושפך לתוך המיכל. 
החול מילא את החלל שנשאר בין האבנים הגדולות 
ובין החצץ.  שאל המרצה פעם נוספת: "האם 
מלא המיכל?!" הפעם הסטודנטים היססו 
ואמרו "כנראה שלא!"  "נכון" ענה להם 
המרצה. לקח המרצה את כד המים 
ומילא  מונח על שולחנו,  שהיה 
בהם את המיכל עד לשפתו. ואז 
שאל המרצה: "איזה לקח ניתן 
ללמוד מניסוי זה?" מישהו ענה: 
"ניתן ללמוד, שככל שהזמן שלנו נראה 
גדוש בהתחייבויות, אם מתכננים היטב, ניתן 
להוסיף עוד פעילויות". "יפה" השיב המרצה 
"אך לא זה הלקח החשוב. הלקח החשוב הוא: אם 
לא תכניסו את האבנים הגדולות בהתחלה, לא תוכלו 

להכניס אותן בהמשך".

עבודה משפחתית

המשל היפה הזה, מדבר גם על היכולת הארגונית 
שלנו, על יכולות חשיבה ועל תכנון נכון. כל אלו כלולים 
בלימוד על מיקוד וסדר עדיפויות. טיפול משפחתי בנושא 
זה, חשוב במיוחד אצל ילדים צעירים, כיון שבשל גילם 
הצעיר הם אינם יודעים לחשוב על זה לבד, הם אינם 
מייחסים חשיבות לניהול ותכנון הזמן או הסיטואציות 
ובעיקר הם אינם יודעים איך להתחיל ומה לברור ממה.  
ילדים מטבעם, מתחילים במה "שנופל לידם".  כדי 
למקד אותם להצלחה בביה"ס, צריך למקד אותם במה 
שחשוב ביותר ואחר כך לעבור לדברים החשובים פחות. 

תרגיל עזר

איך מלמדים ילד לחיות עם סדרי עדיפויות, או עם 
יכולת "תיעדוף" שהיא פעילות חשיבה וביצוע של קביעת 
סדר עדיפויות לביצוען של משימות, תוך התחשבות 
במגבלות של המשאבים הנמצאים בכל זמן נתון. ניתן 
להתחיל ברשימה שתכתוב יחד עם הילד, שתכיל את 
כל המשימות שעליו לבצע, כולל המשימות המובנות 

מאליהן. אח"כ תבקש ממנו לסמן בסוגים שונים של 
מרקרים את החשיבות של המשימות. למשל החשובות 
ביותר ימורקרו באדום, הפחות חשובות בכחול והכי 
פחות חשובות בירוק.  אפשרות אחרת היא למספר את 
המשימות, כאשר החשובות ביותר מקבלות את הספרה 
1, הפחות חשובות  2 והחשובות מעט  3. לאחר מכן 
מומלץ לרכז את כל המשימות החשובות ביותר בראש, 
ובהמשך לפי סדר העדיפויות את המשימות החשובות 
פחות. מדי שבוע הקדישו כמה דקות לרשימה ותראו 
האם אכן הילד למד להעניק סדר עדיפויות כפי שכתב.
אפשר לעשות מזה משחק משפחתי, ולשתף אח"כ 
ביחד מה כל אחד מהילדים החליט מה חשוב יותר 

ומה הסיבה להחלטה זו.

משחק משפחתי

משחק סדרי עדיפויות, אפשר להכין לבד בבית. 
בשביל הפעולה הזאת כל הורה וילד צריכים להכין 
כשלושים כרטיסיות כשעל כל כרטיסיה כתובים דברים 
חשובים יותר וחשובים פחות בחיים...  מחלקים לכל ילד 
6 כרטיסים ומשאירים את כל השאר בערימה באמצע. 
כל ילד בתורו, צריך לקחת קלף מהערימה ולהוריד 
את הקלף שהדבר שכתוב עליו הוא הדבר הכי פחות 
חשוב לו...  הקטע הוא שלאט לאט זה נהיה קשה יותר 
להוריד קלף. המסר: שאנחנו צריכים סדרי עדיפויות 

בחיים. בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש
לזיווג אביטל בתיה בת נורית

ולזש"ק מיטל בת רות
ורוי בן חוה

להקדשת העלון: 02-5308000

הסבתא פונה לנכדה ואומרת לו: "שמעתי 
שאתה מרבה באלכוהול".

הנכד: "מהיכן שמעת את זה?"

הסבתא: "ציפור קטנה לחשה לי".

הנכד: "את מדברת עם ציפורים, ואני שותה 
אלכוהול??"..

בדיחות הדעת

8 | עלון "חוט של חסד"


